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шении здоровья детей. При анализе структуры заболеваемости детей по гендерным признакам достоверных 
различий не выявлено. В исследуемых группах детей структура заболеваемости представлена одними и теми 
же классами болезней, имеющими лишь разный ранговый уровень. Максимальное число часто болеющих де-
тей приходится на возрастную группу – 6–7 лет. Результаты исследования позволили разработать оздорови-
тельные мероприятия для длительно и часто болеющих детей дошкольного возраста в условиях прикрепленной 
поликлиники. Исходя из вышеизложенного, можно утверждать, что проблемы состояния здоровья длительно 
и часто болеющих детей в современных условиях являются актуальными, что и послужило основанием для 
проведения  настоящего исследования.
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One of the priority tasks of preventive medicine is the preservation and strengthening of health of children of 
preschool age. The aim of the research was to establish the level and structure of morbidity of the children’s population 
with the purpose of development of health-improving activities. Analysis of morbidity of children’s population 
according to the official statistics for 2006–2010 testifies to the continuing deterioration in the health of children. Data 
of the official statistics for 2006–2010 testify to the continuing deterioration in the health of children. In the analysis of 
morbidity of children on gender grounds of significant differences have not been identified. In the investigated groups 
of children the pattern of disease is represented by one and the same classes of diseases, with only different rank level. 
The maximum number of frequently ill children are in the age group of 6 to 7 years. The results of the study allowed 
us to develop recreational activities for the long-term, and frequently ill children of preschool age in the conditions 
attached polyclinics. Based on the above, it can be argued that the problems of the health status of long-term, and 
frequently ill children in modern conditions are valid, and served as a basis for this study.
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Выявлена роль внутриклеточных регуляторных полипептидов в развитии плацентарной недостаточности 
при угрозе прерывания беременности в I триместре (активина А, ФНО-α, ИЛ-1β, фоллистатина). Установлено 
нарушение существующей метаболической взаимосвязи между изученными биорегуляторами, обеспечиваю-
щими инвазию трофобласта. Низкий уровень активина А обусловливает падение его ингибирующего влия-
ния на ИЛ-1β и ФНО-α. Сниженное содержание фоллистатина изменяет функцию активина А. Изучен тера-
певтический эффект иглорефлексотерапии в профилактике плацентарной недостаточности, заключающийся 
в нормализации содержания в сыворотке крови эндотелиального фактора роста А (СЭФР А) и вазоактивных 
компонентов – одних из основных показателей метаболической полноценности плаценты. Выявленный физио-
логический уровень эндотелиальных факторов после иглорефлексотерапии является показателем улучшения 
гемодинамики и кислородного баланса, что является также объективным критерием данного метода в профи-
лактике плацентарной недостаточности, формирующейся в I триместре беременности.
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The role of intracellular regulatory polypeptides (activin-A, TNF-alpha, IL-1β, follistatin) in the development of 
placental failure in case of the menace of pregnancy terminationon the first trimester was detected. The abnormality of 
the existing metabolic correlation between the examined bioregulators that provide the trophoblast ivasion, was studied. 
The low level of Activin-A causes the decline of its inhibitory effect on TNF-alpha and IL-1β. The lowered content 
of Follistatin changes the function of Activin-A. The therapeutic effect of acupuncture in the prophylaxis of placental 
failure was studied. The therapeutic effect consists in the normalization of the content of endothelial factorof growth 
A (VEFG A) and in the normalization vasoactive components content in the blood serum, that is one of the principal 
indices of the placenta metabolicadequacy. The detected physiological level of endothelial factors after acupuncture is 
an indicator of haemodynamicsand oxygen balance improvement that is at the same time an objective criteria of the 
effectiveness of this method in prophylaxis of placental failure developing in the first trimester of pregnancy.


